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Teemad 24.08.22 spordikomisjonis:

1. sissejuhatus (dokumendi eesmärk, ülesehitus, seosed teiste 
dokumentidega) – väga lühidalt

2. spordikomisjoni jaoks on tehtud väljavõte peatükkidest, kus on 
eraldi käsitlused spordivaldkonnast – s.o: 
1. ja 5. peatükk – sport ja kultuur esitatud ühiselt;
6. peatükk (prioriteedid) sport eraldiseisvalt
7. peatükk – eelarvestrateegia, sh investeeringud vt tabel 8 ja 
selle ees olevad paarilauselised selgitused 
investeerimiskavatsuste kohta

Ennekõike võiks tähelepanu pöörata väljavõttes toodud osadele!

3. Edasine menetluskäik

4. Töö spordikomisjonis



Sissejuhatuseks: 
on olnud arvamisi, et arengukava ja 
eelarvestrateegia on...

• Liiga pikk

• Liiga lühike

• Liiga põhjalik

• Liiga üldsõnaline

• Liiga vana

• Liiga utoopiline

• … võiks olla rohkem graafilist materjali (infograafika, kaardimaterjal) –

• … võiks teha põhiteksti lühemaks, ülejäänu panna dokumendi lisadesse

• … jne

… aga võtkem arvesse, et:



… võtkem arvesse, et:

• Arengukava on nii „sise-“ kui „välistarbimiseks“ mõeldud dokument, mistõttu ei saa olla liiga 
üldine ja lühike. Viimane oleks mõeldav vaid siis, kui eksisteerib piisavalt temaatilisi ja 
täpsustavaid arengudokumente (mida meil piisavalt pole);

• Kohatine paljusõnalisus ja püüd kõikvõimalikke aspekte mainida tuleneb Eestis kujunenud KOV 
rahastussüsteemist. Projektipõhiste rahastuste taotlemisel on kajastatus arengukavas (või mõnes 
muus arengudokumendis) väga oluline;

• Ka esimest korda dokumenti lugeva isiku jaoks peab olema arusaadav, miks ühe või teise 
otsuseni on jõutud (investeeringuprojekti vajadus, püsirahastuse suudendamise vajadus vms). 
Seetõttu on taustinfo esitamine asjakohane;

• Seadus nõuab teatud allosiseid arengukava koosseisus (vt KOKS paragr 37);

• Kui taustinfo tõstetaks lisasse, siis dokumendi, kui terviku üldmaht ei väheneks. Samas loetavus 
nn väljaspoolt vaataja jaoks pigem kannataks;

• Pidagem meeles, et vallal on olemas ka üldplaneering (kehtestatud 2013. a) – seal leidub samuti 
palju väga olulist informatsiooni! Uue üldplaneeringu koostamise protsess on aga alles 
algusjärgus. Samas arengukava kaudu saame anda hulgaliselt sisendit ka uue üldplaneeringu 
tarbeks. Kasutagem seda võimalust!



Arengukav ja eelarvestrateegia, kui
dokumendi üldine ülesehitus

1. Peatükk „Arengueeldused“ (nn plussid-miinused, sõnastatud tõdemustena)

2. SWOT analüüs, strateegiline eesmärk, võtmevaldkonnad

3. Visioon. Möödunud aastal seda pisut kohendati ja ajahorisont nihutati 2030. aastale

4. Arengumudel (missioon, põhimõtted, ülesanded üldises plaanis)

5. Tegevusvajaduste kava (kuniks valdkondlikud arengudokumendid puuduvad või teemasid 
piisavas ulatuses ei kajasta, tuleb selles mõnel puhul kirja panna ka päris väikeseid või iseloomult 
lühiajalisi tegevusi)

6. Prioriteetsused (püüd tegevusvajaduste kavast tuua esile 5 kuni 10 tegevust, mida kindlasti 
tuleks lähiaastatel teha ja millele oleks vaja piisav rahastus tagada)

7. Eelarvestrateegia neljaks eelolevaks aastaks + informatsioon vallale võetud pikemaajalistest 
rahalistest kohustustest (laenud jm finantseerimiskohustused)

Lisa 1 – loend ja viited teistele olulistele arengudokumentidele

Lisa 2 – väike valik statistilisi andmeid



Üldine menetluskäik
• Suvi – nii komisjonid kui vallavalitsus tegelevad uuendamisettepanekute formuleerimisega; 

• 18. augustil toimus volikogu istung ja muudatuste paketi 1. lugemine;

• 25. aug – 8. sept avalikustamisperiood (avalik väljapanek veebis ja vallavalitsuses);

• Kuni 36. nädal (kaasa arvatud) – komisjonides arutelud ettepanekute osas arengukavasse ja 

eelarvestrateegiasse;

• 11. sept – volikogu liikmete ja komisjonide poolt ettepanekute esitamise tähtaeg Majandus- ja 

eelarvekomisjonile (MEK). MEK on antud eelnõu juhtivkomisjon*;

• 12. sept kell 14.00 MEK laiendatud koosolek, arutatakse nii komisjonidelt laekunud ettepanekuid kui MEK 

enda spetsiifiliste valdkondade teemasid (majandus, kommunaal, keskkonnakaitse, arendus-üld jne) 

• 12. sept kell 16.00 avalik arutelu (avalikkuselt laekunud ettepanekute tutvustamine – ettepaneku esitajate 

vastava soovi korral ja arutelu);

• 37. -38. nädalal – seisukohavõtud avalikult väljapanekult laekunud ettepanekute osas – seisukohad 

võtavad nii vallavalitsus kui volikogu komisjonid. Ühistöös tuleb jõuda äratundmisele, millised ettepanekuid 

on võimalik arvesse võtta, milliseid mitte.

• 39. nädal – arengukava ja eelarvestrateegia 2. lugemise eelnõu viimistlemine ja volikogu menetlusse 

suunamine

• 41. või 42. nädal – volikogu istungil arengukava ja eelarvestrateegia uuendatud kujul kinnitamine

* Majandus- ja eelarvekomisjon (MEK) on arengukava ning eelarvestrateegia osas juhtivkomisjon – neile tuleb suunata 

valdkonnakomisjonist tulev sisend. MEK otsustab, millised ettepanekud/millises sõnastuses lähevad arengukava muudatuste 

eelnõu 2. lugemise lõppteksti. MEKi otsuste järgi tuleb vallavalitsusel eelnõu lõplikult sõnastada. Üldjuhul MEK arvestab teiste 

komisjonide arvamusi ja soove, kuid vahendite nappuse korral tuleb teinekord ka millestki loobuda (või osad plaanid 

mõnevõrra edasi lükata). 



Töö spordikomisjonis
Komisjoni liikmed on saanud väljavõtted arengukava ja eelarvestrateegia I lugemise eelnõust e-maili teel.
Selles kajastuvad vallavalitsuse ja osade komisjonide esmased ettepanekud (vt saadud failil punasega
märgistatud läbikriipsutusi ja juurdekirjutusi). Spordikomisjonilt on oodatud omad ettepanekud. Ettepanekud
tuleks saata komisjoni poolt hiljemalt 11. septembril volikogu kantseleisse!

Saadud väljavõte koosneb:
Peatükist 1 „Arengueeldused” spordi ja kultuuri osa;
peatükist 5 „Tegevusvajaduste kava” spordi ja kultuuri osa;
peatükist 6 „Prioriteetsused” spordivaldkonna osa.
Peatükk 7 „Eelarvestrateegia 2023-2026” on esitatud täies pikkuses uuena (üksinda spordi osa sealt välja
võtta poleks õige -eelarvestrateegia hõlmab läbivalt kõiki valdkondi ja moodustab omaette terviku)

Kes soovib tutvuda (nt võrdlemise eesmärgil) eelmisel aastal kinnitatud ja hetkel kehtiva
eelarvestrateegiaga, saab seda teha lingil
„https://www.riigiteataja.ee/akt/426102021002 (dokumendi lõpuosas vt peatükk nr 7).

Kindlasti on teretulnud kui komisjon tutvub ja teeb ettepanekuid ka arengukava peatükkide 2, 3 ja 4 osas,
kuna need on kõiki eluvaldkondi hõlmavad osad. Lõiguti on seal ka iga komisjoni lähemalt puudutavaid
seisukohavõttusid. Seega ettepanekuid võib teha ka teiste komisjonide nn „pärusmaalt“, sest on rida
teemasid ja objekte, mis paiknevadki mitme teemakomisjoni huviorbiidis. Näiteks pargid ja spordi- ning
mänguväljakud (lähiliikumispaigad) kõnetavad nii avaliku ruumi kujundajaid, spordihuvilisi, rahvatervise
edendajaid jt.

https://www.riigiteataja.ee/akt/426102021002

